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Střípky z radnice
•	 V květnu byl dokončen nový skatepark za halou, což 
přivítají hlavně děti, které už nyní v hojném počtu vyu-
žívají  loni postavený pumptrack. Na tuto akci se nám 
povedlo získat dotaci ve výši 3 mil. Kč z Moravsko-
slezského kraje, celkové náklady na výstavbu se po-
hybují okolo 4,5 mil. Kč. V současné době jsou hlavní 
práce dokončeny, čeká se na úplné vyzrátí betonových 
prvků a také až se aspoň trochu zazelení plochy okolo 
skateparku i pumptracku. Prosíme tedy všechny netr-
pělivé  bruslaře,  skateboardisty  a další,  aby  byli  ještě 
trpěliví. V letošním roce bychom ještě rádi okolo vybu-
dovali asfaltový okruh pro inline bruslení, čímž by měl 
vzniknout ucelený areál SportParkBnB.

•	Na spodní budově městského úřadu byly dokončeny 
práce na nové  kanalizaci  a rekonstrukci sociálních 
zařízení  v  obou podlažích  budovy. Celkem bylo  zre-
konstruováno  7  toalet  a také  dvě  úklidové  místnosti 
a kuchyňka. Konečně se tak na spodním úřadě nebu-
deme muset  stydět  za  nefunkční  a nehezké  sociální 
zázemí. Na  tuto  akci  jsme  si  žádali  na  kraji  o dotaci 
400 tis. Kč, ale bohužel jsme díky nízkému počtu bodů 
skončili pod čarou jako náhradníci. Celá investice tak 
bude hrazena z rozpočtu města. Navíc se jako téměř 
u každé  rekonstrukce  objevily  další  vícepráce,  a to 
především  díky  nutnosti  vyměnit  všechny  radiátory 

ústředního  topení,  dále  zastaralou a nefunkční  vzdu-
chotechniku  a také  část  elektroinstalace.  Předání  do 
užívání by mělo proběhnout v nejbližších dnech.

•	 V  souvislosti  s  výše  uvedenou  rekonstrukcí  sociálek 
na  úřadě,  kdy  bylo  kvůli  nové  elektroinstalaci  nutné 
rozkopat také část chodby, rozhodla rada města také 
o rekonstrukci této chodby. V rámci stavebních prací 
se odstranily původní příčky, které celý prostor chodby 
zužovaly, byly nataženy nové omítky a osazen kazeto-
vý strop s novými LED svítidly. Rovněž byla provedena 
výměna  původního  zastaralého  a notně  ochozeného 
linolea  za  moderní  a praktickou  vinylovou  podlahu. 
V současné době čekáme ještě na nové dveře, které 
už po  těch  x  letech  také pomalu dosluhovaly.  Jak  to 
na spodním úřadě již teď prokouklo oproti původnímu 
stavu, můžete posoudit sami.na fotografiích níže.

•	 Z připravovaných akcí pro  letošní  rok  je  třeba zmínit 
opravu chodníků na ulici Generála Svobody,  kde 
s velkou pravděpodobností získáme dotaci přes MAS 
Opavsko. Práce by tak mohly započít už na konci léta 
a výsledkem by měl být nový chodník od příjezdu ze 
Svatoňovického kopce až dolů k bývalé sběrně. Před-
pokládané náklady činí cca 3 mil. Kč, z toho by dotace 
IROP měla činit 2 mil. Kč.
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Zastupitelstvo

•	Dále připravujeme podklady  pro  podání  žádosti na 
dvě fotovoltaické elektrárny, z nichž jedna o max. vý-
konu 50kW by měla být umístěna na střeše sportovní 
haly a druhá o výkonu 20kW pak na střeše spodní bu-
dovy městského úřadu na ulici Partyzánská. Součástí 
budou i bateriová uložiště a hlavním cílem a přínosem 
je zvýšení energetické soběstačnosti a také úspora ná-
kladů na elektrickou energii. Na obě instalace jsme již 
získali kladné stanovisko ČEZu k připojení k distribuč-
ní  soustavě  a nyní  řešíme  další  dokumenty  potřebné 
k získání dotace v rámci Modernizačního fondu, která 
by měla činit 75 % způsobilých nákladů.

•	 V  průběhu  května  a června  bude  v Podlesí  probíhat 
čištění zanesených příkopů a také strhávání nánosů 
z krajnic cest. V Guntramovicích jsme provedli opravy 
několika  propustků  a příjezdových  komunikací  k  ne-
movitostem občanů. V průběhu června bude ve městě 
a místních částech provedena oprava výtluků na komu-
nikacích  města  tryskovým  zástřikem  JetPatcher  (tzv. 
turbo), kterým každoročně opravujeme vzniklé defekty 
po zimě.

•	Na  závěr  ještě  aktuální  informace pro všechny zá-
jemce o dotace na výměnu kotlů. Podobně jako jsme 
Vás informovali v loňském roce, tak i pro letošek se při-

pravuje dotační výzva na 5. vlnu kotlíkových dotací, kte-
rá je však omezena pro tzv. nízkopříjmové skupiny, kde 
případní zájemci budou muset předkládat výši čistého 
příjmu na jednotlivé členy žijících v domácnosti. Senio-
ři  pobírající  starobní  důchod  by měli  do  této  skupiny 
spadat automaticky bez ohledu na výši jejich důchodů. 
Aktuálně  jsou  podporovány  pouze  kotle  na  biomasu, 
s ručním nebo automatickým přikládáním (výše dotace 
až  137 500 Kč),  anebo  tepelná  čerpadla  (výše  dota-
ce až 187 500 Kč). Dle  informací poskytnutých přímo 
Krajským úřadem Moravskoslezského kraje bude v této 
nové výzvě možné žádat od 31. července 2023, a to až 
do  30. srpna  2024. Pro  ostatní  zájemce mimo nízko-
příjmové skupiny je stále možné žádat o dotaci v rámci 
dotačního programu Nová zelená úsporám, jenž spadá 
pod Státní fond životního prostředí. Zde je možné žádat 
i na bytové domy a žadatelé nejsou omezeni výší pří-
jmů. Pokud Vás zajímají bližší informace o připravova-
ných výzvách, případně byste chtěli pomoci s žádostí, 
tak se prosím obracejte přímo na mě (tel. 736 614 894, 
email p.jilek.mu@budisovnb.cz), případně na Ing. Ka-
teřinu Bečicovou (tel. 556 312 046 nebo 735 187 275, 
email k.becicova.mu@budisovnb.cz). Rádi Vám sdělí-
me podrobnosti a pomůžeme s přípravou a vyřízením 
žádosti o dotaci na výměnu kotle.

Ing. Pavel Jílek, místostarosta města

Text usnesení byl upraven v souladu se zákonem č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů. Občané uvedení v § 16 (občané České republiky s trvalým bydlištěm na 
území obce a fyzické osoby vlastnící na území obce nemovitost) a v § 17 (cizí stání občané, kteří jsou v obci hlášeni 
k trvalému pobytu, stanoví-li tak mezinárodní smlouva) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, mají právo na neupravený text usnesení, který je k dispozici na sekretariátu vedení města, Ha-
laškovo náměstí 2, Budišov nad Budišovkou.

5. zastupitelstvo města konané dne 5. dubna 2023
(přítomno: 11 členů zastupitelstva města;
omluveni: Mgr. Natálie Jaššová, Ing. Slavomír Jaššo, 
Vojtěch Mitický, Roman Pecník;
další přítomní: MěÚ – Miroslava Zatloukalová, Ing. Hana 
Dlouhá;
jednání řídil: Ing. Patrik Schramm, starosta města)
V souladu s § 84 zákona o obcích zastupitelstvo:
•	 jmenuje předsedu komise pro přípravu návrhu usne-
sení Ing. Pavla Brodského a členy komise pro přípra-
vu návrhu usnesení Ondřeje Morkese a Aloise Bečicu;

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 jmenuje ověřovatele zápisu Mgr. Ivanu Tomandlovou 
a Desanku Sekerkovou;

•	 schvaluje přijetí dotace z Operačního programu Za-
městnanost plus na projekt Podpora prevence krimina-
lity v Budišově nad Budišovkou ve výši 7 289 730 Kč 
a schvaluje pracovně právní vztah mezi Městem Bu-
dišov  nad  Budišovkou  a místostarostou  Ing.  Pavlem 
Jílkem dle § 84 odst. 2 písm. p) zákona o obcích na 
pozici Mentor DP, v rámci projektu s názvem Podpo-
ra  prevence  kriminality  v  Budišově  nad Budišovkou, 
registrační  číslo CZ.03.02.01/00/22_018/0000325 po 
dobu realizace tohoto projektu (3 roky);

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

•	 schvaluje jako jediný společník společnosti Lesy Budi-
šov nad Budišovkou, s.r.o. kapitalizaci závazků v prů-
běhu roku 2022, a to ve výši 375 319 Kč dle smlouvy 
o zápůjčce finančních prostředků na rok 2022, jejímž 
předmětem  byla  úhrada  nákladů  na  provoz;  schva-
luje  poskytnutí  neinvestiční  dotace  společnosti  Lesy 
Budišov nad Budišovkou, s.r.o. ve výši 3 524 681 Kč 
na  dofinancování  nákladů  na  pěstební  činnost  roku 
2022 a schvaluje zápočet pohledávky města z  titulu 
zbylé části zápůjčky ve výši 3 524 681 Kč se závaz-
kem o poskytnutí neinvestiční dotace v téže výši;

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 schvaluje přiloženou  veřejnoprávní  smlouvu  na  po-
skytnutí  neinvestiční  dotace  s  vyúčtováním  na  pro-
voz občanské poradny v roce 2023 ve výši 90 000 Kč 
a pověřuje starostu města podpisem smlouvy;

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 schvaluje bezúplatný převod pozemků ve vlastnictví 
města  do  vlastnictví  Moravskoslezského  kraje,  za-
stoupeným SSMSK,  p.o.  v katastrálním  území Budi-
šov nad Budišovkou:

  parcela č. 3568/1 ost. plocha – silnice, část o výmě-
ře 768 m2 – dle GP č. 1290-236/2019 bude část nově 
označena jako parcela č. 3568/61

  parcela č. 3568/2 ost. plocha – silnice, část o výmě-
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ře 16 m2 – dle GP č. 1290-236/2019 bude část nově 
označena jako parcela č. 3568/65

 parcela č. 4738 ost. plocha – silnice, díl „b“ o výměře 1 m2

  parcela č. 3568/17 ost. plocha – silnice, díl  „a“ o vý-
měře 1 m2 – dle GP č. 1290-236/2019 budou oba díly 
sloučeny do parcela č. 3568/66

  parcela  č.  st.  177  zbořeniště  –  části  o výměře 
346 m2 a 20 m2 – dle GP č. 1290-236/2019 bude část 
nově označena  jako parcela č. 4931 a 4933 a pově-
řuje starostu města podpisem smlouvy;

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 schvaluje převod pozemku z majetku města v katas-
trálním území Budišov nad Budišovkou:

  parcela č. st. 1030 zast. plocha o výměře 30 m2, p. F. 
N.  za  kupní  cenu  ve  výši  340 Kč/m2 a pověřuje  sta-
rostu města podpisem smlouvy;

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 bere na vědomí prezentaci obřadní síně;
 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 neschvaluje odkup  nemovitosti  parcela  č.  st.  275/1 
zast.  plocha  o výměře  3  924 m2,  součástí  je  stavba 

s č. p. 361 – prům. objekt, k. ú. Budišov nad Budišov-
kou, do majetku města;

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 souhlasí s podáním projektové žádosti a s následnou 
realizací projektu v rámci OP JAK, výzva č. 02_22_002 
Šablony  pro MŠ  i ZŠ  I,  jejímž  žadatelem  je  Základ-
ní škola Budišov nad Budišovkou, okres Opava, pří-
spěvková  organizace.  Rozpočet  projektu  činí  max. 
1 818 715 Kč, spoluúčast činí 0 Kč. Projekt bude reali-
zován v období od 1. 7. 2023 do 31. 12. 2025;

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)
•	 schvaluje zvýšení  závazných  ukazatelů  Střediska 
volného  času Budišov  nad Budišovkou,  příspěvková 
organizace  na  rok  2023,  neinvestiční  příspěvek  na 
provoz o 140 000 Kč, za podmínky vytvoření a přijetí 
zaměstnance na pozici správce muzea/sbírky, úvazek 
0,3. Výsledný ukazatel na rok 2023:
- příspěvek na provoz = 4 240 000 Kč
- příspěvek na odpisy = 1 850 Kč
- celkem = 4 241 850 Kč 

 (11 pro, 0 proti, 0 se zdrželo)

Změna četnosti svozu odpadu
Poslední dobou stále více slýcháme 
o navyšujících  se  nákladech  spoje-
ných  s  odpadovým  hospodářstvím. 
Od  okamžiku,  kdy  občan  odloží  od-
pad  na  místo  k  tomuto  účelu  urče-
nému,  stává  se  původcem  odpadu 
obec, která s ním musí nadále patřič-
ným způsobem nakládat (dle zákona 
o odpadech). 
Od  1. ledna  2021  nabyl  účinnosti 
nový zákon o odpadech č. 241/2020 
Sb.,  stanovující  postupné  zdražová-
ní  poplatku  za  ukládání  odpadu  na 
skládky, směřující k postupnému zá-
kazu  ukládání  využitelných  odpadů 
na  skládky.  Narůstající  poplatky  ne-
jsou v žádném případě zanedbatelné 
částky.  Jestliže  sazba  za  uložení  1 
tuny odpadu na skládku v roce 2020 
byla ve výši 500 Kč,  v roce 2029 
bude  tato  sazba  činit  1850 Kč  (viz 
tab. č. 1).
Aby obce nebyly vyššími poplatky pří-
liš zasaženy, právní úprava umožňuje 
uplatnit  tzv.  „třídící slevu“ v případě 
ukládání  obecních  komunálních  od-
padů (směsného komunálního odpa-
du, objemného odpadu, odpadu z tr-
žišť a uličních smetků). Ale  i v  tomto 
případě  jsou  obce  limitovány  množ-
stvím odpadů, které mohou uložit na 
skládku  za  rekultivační  poplatek  ve 
výši  500 Kč/t. V  roce 2021 bylo  sta-
noveno 200 kg odpadu na občana, 
v  roce  2029  to  bude  pouze  120 kg 
odpadu na občana (viz tab. č. 2).
Z tabulky vyplývá, že každým rokem 

bude obcím ubývat množství odpadů, 
které  bude  možno  uložit  na  sklád-
ku  za  rekultivační  poplatek  ve  výši 
500 Kč/t. 
Zvyšování  ceny  za  skládkování  má 
přispět  k  lepšímu  a efektivnějšímu 
nakládání s odpady. To znamená pře-
devším omezit ukládání komunálních 
odpadů na skládky a navýšení recyk-
lace využitelných surovin.
Další  růst  nákladů  je  spojen  se  sa-
motným svozem, kde se promítá celá 
řada výloh – výlohy spojené s prací, 
pohonné  hmoty.  Proto  od května 
letošního roku došlo ke změně čet-
nosti  svozu  směsného  komunálního 
odpadu  v  našem  městě  i okolních 
částech.    Přistoupením  na  tuto  va-
riantu  svozu  se  město  Budišov  při-
dalo k okolním obcím,  kde byl  tento 
modul již dříve nastaven. Svoz bude 
probíhat  ve  čtrnáctidenním  interva-
lu  dle  kalendáře  (viz  kalendář  kvě-
ten – září). Věříme, že tímto krokem 
dojde  ke  snížení  množství  směsné-
ho  komunálního  odpadu,  který  tvořil 
v  loňském roce 67 % všech odpadů 

vyprodukovaných občany města a že 
tak nebudeme muset přistoupit k  ra-
dikálnímu  navyšování  místního  po-
platku za obecní systém odpadového 
hospodářství,  který  i při  výši 720 Kč/
občan  je  dotován  městem  částkou 
600 Kč/občan. 
Proto  tímto  apelujeme  na  občany 
města,  aby  efektivně  třídili  odpad 
a do  svých  „popelnic  a kontejnerů“ 
vyhazovali  pouze  zbytkový  odpad, 
který nelze dále roztřídit. Do popelo-
vých nádob rozhodně nepatří smetky 
z ulic, stavební suť, bioodpady (tráva, 
listí,  větve),  dále  zde  nepatří  plast, 
papír,  sklo,  drobné  kovy,  plechovky, 
nápojový  karton,  elektroodpad,  jedlý 
olej,  baterie  a akumulátory,  zářivky 
a výbojky,  staré  léky  –  všechny  tyto 
odpady  patří  do  odděleně  soustře-
ďovaných složek.  Třídění je jednou 
z hlavních priorit vedoucích k re-
dukci směsného odpadu a minima-
lizaci nákladů spojených se svo-
zem a likvidací odpadu na skládce. 

Ing. Jana Modelská
vedoucí odboru

Tab. č. 1 Dílčí základ poplatku za ukládání odpadů na skládku (v Kč/t)
Rok 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030
Výše 
poplatku v Kč 500 800 900 1 000 1 250 1 500 1 600 1 700 1 800 1 850 1 850

Tab. č. 2 příloha č. 12 zákona o odpadech 
Rok 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029
Množství odpadu na 
obyv. v kg - 200 190 180 170 160 150 140 130 120
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PAPÍR

BIOODPAD

Po Út St Čt Pá So Ne
26. 1 2
27. 3 4 5 6 7 8 9
28. 10 11 12 13 14 15 16
29. 17 18 19 20 21 22 23
30. 24 25 26 27 28 29 30
31. 31

ČERVENEC

Po Út St Čt Pá So Ne
35. 1 2 3
36. 4 5 6 7 8 9 10
37. 11 12 13 14 15 16 17
38. 18 19 20 21 22 23 24
39. 25 26 27 28 29 30

ZÁŘÍ

Po Út St Čt Pá So Ne
18. 1 2 3 4 5 6 7
19. 8 9 10 11 12 13 14
20. 15 16 17 18 19 20 21
21. 22 23 24 25 26 27 28
22. 29 30 31

KVĚTEN

Po Út St Čt Pá So Ne
31. 1 2 3 4 5 6
32. 7 8 9 10 11 12 13
33. 14 15 16 17 18 19 20
34. 21 22 23 24 25 26 27
35. 28 29 30 31

SRPEN

ČERVEN

Po Út St Čt Pá So Ne
22. 1 2 3 4
23. 5 6 7 8 9 10 11
24. 12 13 14 15 16 17 18
25. 19 20 21 22 23 24 25
26. 26 27 28 29 30

BUDIŠOV JIH

PLAST

NEBEZPEČNÝ ODPAD

BUDIŠOV SEVER

SKLO

MÍSTNÍ ČÁSTI

Svozový kalendář květen – září 2023

S letními teplotami se na zahradách, terasách i piknikových
místech znovu rozpalují grily a vůně masa a zeleniny se line
všemi směry. Je známo, že velký podíl na chuti a vůni všech
těchgrilovanýchdobrotmají právěolejeatuky, bezkterýchby
to prostě nešlo. Jenže co s nimi, když se všechno dojí a zbydou
jenmastná oka na dnech nádob?Vytřiďte je!
Jak na to a mapu popelnic najdete na www.tridimolej.cz

info@tridimolej.cz 800 016 017

Zbylé oleje
z grilovačky
je nejlepší vytřídit



BUDIŠOVSKÝ ZPRAVODAJ

6

Spolek Krajina břidlice, který je zakladatelem a správcem 
geoparku,  uspořádal  ve  dnech  25. 5.  a 26. 5. 2023  sym-
pozium „Národní geopark Krajina břidlice – přátelský geo-
park“. 
Mezi přibližně 70 účastníky byli zástupci obcí z území Kra-
jiny břidlice, zástupci obou krajských úřadů, organizací tu-
ristických a dotačních managmentů, jednotek ochrany pří-
rody, památek a dalších organizací majících vliv na vývoj 
a činnost geoparku.
Hlavním tématem, jak už předurčil samotný název sympo-
zia,  se  stalo  přátelské  tvůrčí  setkání  s cílem  informování 
o činnosti  a účelu  geoparku  Krajina  břidlice,  získání  no-
vých přátel či partnerů pro další činnost s možností budou-
cí spolupráce.
Vedle těchto základních témat zazněly v přednáškové čás-
ti informace, které geopark propojuje - o přírodě, geologii, 
historii, architektuře, ochraně památek, cestovním ruchu aj. 

Sympozium Národního geoparku Krajina břidlice

Podpora prevence kriminality v Budišově nad Budišovkou

Od  1. 4. 2023  byl  spuštěn  projekt  Podpora prevence 
kriminality v Budišově nad Budišovkou, na který jsme 
získali 95% dotaci z Evropské unie a státního rozpočtu. 
Projekt  je  spolufinancován  z Operačního programu Za-
městnanost  Plus.  Tento  projekt  navazuje  na  předchozí 
projekt, který probíhal od roku 2018 do 2021 a rovněž má 
za cíl zlepšení veřejného pořádku v sociálně vyloučených 
lokalitách,  dohled  nad  dodržováním  slušného  chování, 
zvýšení bezpečnosti občanů na území města a dále zlep-
šení  podmínek pro bydlení. Projekt  bude  realizován po 
dobu tří let, tj. do 31. 3. 2026 a zahrnuje dvě pracovní po-
zice asistenta prevence kriminality (APK) a tři domovníky 
– preventisty. Ve výběrovém řízení byli vybráni tito ucha-
zeči: Bronislava Fojtíková a Kristýna Mirgová na pozice 
asistentů prevence kriminality, Samuel Gašpar, Jiří Mirga 
a Marcel Ferenc na pozice domovníků preventistů.
Smyslem tohoto projektu je hlavně prevence kriminality, 
což  je předcházení negativních  jevů narušujících veřej-
ný pořádek, dohled na bezpečnost dětí a občanů, upo-
zorňování  na  jejich  nevhodné  chování  a to  formou  vy-
světlování a aktivního působení na ty, kdo tento veřejný 
pořádek narušují. Asistenti prevence kriminality spadají 
pod Městskou policii, se kterou úzce spolupracují, a na-
pomáhají tak větší bezpečnosti a pořádku ve městě. Tato 
úzká spolupráce se v minulosti osvědčila, což bylo i dů-
vodem, proč jsme se rozhodli požádat opětovně o dotaci 
na tento projekt.
Důležitou součástí projektu  jsou  také domovníci – pre-
ventisté,  kteří  mají  za  úkol  zvýšení bezpečnosti  a po-
řádku  v  domech  spravovaných městem  a v  jejich  bez-
prostředním okolí. Celkově by měli  přispět  ke  zlepšení 

úrovně  bydlení  tím,  že  postupně  dají  do  pořádku  spo-
lečné  prostory,  chodby,  sklepy,  půdy  apod.  Současně 
ale dohlédnou na to, aby nájemníci dodržovali domovní 
řád, pravidelný úklid a aktivně se budou podílet na chodu 
bytových domů, a to především v lokalitách Berounská, 
Pivovarská, náměstí Republiky a Partyzánská.
Níže uvádíme telefonní čísla, na která se mohou občané 
v případě potřeby obracet:
Asistenti prevence kriminality: 735 176 050
Domovníci – preventisté  735 176 020
Na celkové hodnocení projektu je po dvou měsících ještě 
brzo, vzhledem k předchozím zkušenostem však věříme, 
že  tento projekt má smysl  a je pro město  i bezpečnost 
občanů přínosem.

Ing. Pavel Jílek, místostarosta města

Reg. č. CZ.03.02.01/00/22_018/0000325
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Účastníci sympozia měli také možnost si Krajinu břidlice 
prozkoumat  v terénu,  navštívili  Muzeum  břidlice  v Bu-
dišově  nad Budišovkou,  Imaginárium  břidlice  v Mokřin-
kách, Raabovu štolu a Břidlicové stezky v Zálužné, dru-
hý  den  exkurze  pokračovala  návštěvou  naučné  stezky 
k Jezernímu  dolu  v Čermné  ve  Slezsku  a Flascharova 
dolu v Odrách.

Pohoda a radost ze setkání je snad patrna z tváří účast-
níků sympozia na přiložených fotografiích.
Za finanční podporu sympozia „Národní geopark Krajina 
břidlice  –  přátelský  geopark“  děkujeme  Moravskoslez-
skému kraji. 

KRAJINA BŘIDLICE
. . . kde bije srdce z břidlice . . .

13. 03. 2023 - 11.40 hod. a 15. 03. 2023 – 13.05 
hod.
Hlídka MP přijala oznámení (2x), že se v Gun-
tramovicích volně pohyboval malý pes – nena-
lezen, neodchycen.

20. 03. 2023 - 16.00 hod.
Místní občan ze Starých Oldřůvek oznámil,  že 
se tam nacházel volně pohybující pes – odchycen, 
převezen do útulku a následně předán majiteli. 

23. 03. 2023 - 16.20 hod. 
Hlídka MP od místní občanky převzala nález svazku klí-
čů + dálkový ovladač – předáno na městský úřad (ztráty 
a nálezy).

13. 04. 2023 – 17.05 hod.
Policie ČR Vítkov požádala v součinnosti hlídku MP o pro-

věření oznámení, které učinila místní důchodkyně 
přes  linku 158, že  její syn chtěl spáchat sebe-
vraždu. Na místě bylo zjištěno, že muž si chtěl 
podřezat žíly nebo chtěl vypít tekutinu Fridex, 
protože nechtěl  již dále žít. Na místo událos-
ti byla přivolána RZS, která muže odvezla do 
Slezské nemocnice v Opavě. Současně s RZS 
se na místo dostavila i hlídka Policie ČR Vítkov, 

která si celou věc převzala. 

28. 04. 2023 - 18.50 hod.
Hlídka  MP  přijala  oznámení,  že  na  ul.  Berounská  na 
schodech objektu ordinace místní lékařky ležela podna-
pilá osoba. Na místě byl  zjištěn podnapilý muž bez vi-
ditelného zranění. Kontaktována přítelkyně podnapilého 
muže, která si ho za asistence hlídky MP odvedla domů.

Kolektiv strážníků Městské policie Budišov n/B.

ZPRÁVY MĚSTSKÉ POLICIE

Některé události řešené Městskou policií v Budišově n/B. 
v měsíci březen a duben 2023.

TESPORT

Novinky ze společnosti TeSport Budišov nad Budišovkou, s.r.o.
Tepelné hospodářství
Trocha  teorie,  statistiky  a pohled  do  nedávné  historie 
nikoho nezabije. Ačkoliv by se mnohým mohlo zdát, že 
letošní  zima  byla mírná,  tak  z  teplárenského  pohledu 
nedávno ukončená topná sezona byla třetí nejchladněj-
ší za poslední desetiletí. Vyplývá to ze statistiky, kterou 

ve své  tiskové zprávě zveřejnilo Teplárenské sdružení 
ČR. Tato statistika vychází z tzv. klimatických denostup-
ňů,  které  se  opírají  o  vyhlášku Ministerstva  průmyslu 
a obchodu, která definuje, že otopné období na území 
ČR  začíná  1. září  a  končí  31. května. A  dále,  že  do-
dávka tepelné energie v otopném období začíná, když 
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průměrná denní teplota venkovního 
vzduchu v příslušné  lokalitě  klesne 
pod +13 °C ve dvou dnech po sobě 

následujících, a podle vývoje počasí 
nelze  očekávat  zvýšení  této  teplo-
ty  nad +13  °C pro následující  den. 

Proto  se  klimatické  denostupně 
vztahují k venkovní  teplotě +13 °C. 
Základem je  rozdíl průměrné denní 
teploty a  těchto 13  °C. Zjistíte-li  si, 
nebo  pokud  si  naměříte  například 
ve vaší  lokalitě průměrnou venkov-
ní  denní  teplotu  2  °C,  pak  v  této 
lokalitě  danému  dni  odpovídá  13-
2=11 klimatických denostupňů.
V  porovnání  klimatické  náročnosti 
mělo  topné  období  2021/2022  po-
třebu 3771 °D (denostupňů). U toho 
letošního  se  podle  předpovědi  do 
21. května  potřeba  vytápění  pohy-
buje  kolem  3872 °D  a topné  obdo-
bí  je  tak  třetí  nejchladnější  za  de-
kádu.  Překonává  tak  o 25 °D  (0,64 
%)  i desetiletý  průměr  let  2013 až 
2023,  který  je  3848 °D.  Chladnější 
byly  jen zimy 2016/2017 s 4082 °D 
a 2020/2021  s  4163  °D.  Nejteplej-
ší  byly  zimy  2014/2015  s  3700 °D 
a 2017/2018 s 3701 °D, kdy se s vy-
tápěním  skončilo  dokonce  už  před 
polovinou dubna.

Ing. Slavomír Jaššo
jednatel společnostiZdroj: Tisková zpráva Teplárenského sdružení ČR z 18. 5. 2023

ŠKOLSTVí

S dětmi do světa: soutěže
Přesně v tomto duchu se naše škola snaží „vyvézt“ na 
zkušenou všechny ty, kteří mají zájem a projeví jistý ta-
lent. Zároveň se nebojí poprat sami se sebou.
V  uplynulých  měsících  bylo  soutěží  opravdu  hodně 
a zde je tedy přehled účasti našich žáků a jejich případ-
ných úspěchů.
Hudební  a výtvarná 
soutěž,  kterou  kaž-
doročně  pořádá  ZŠ 
nám.  Jana  Zajíce  ve 
Vítkově, byla pro naše 
žáky  –  dalo  by  se 
říci  –  megaúspěšná. 
Ve  výtvarné  soutěži 
ve  svých  kategoriích 
uspěli: Emma Morke-
sová (3. místo), Adéla 
Buksová  (2. místo) 
a Natálie  Jakelová 
(2. místo). Ještě větší 
vavřínové věnce naši 
žáci získali v části pě-
vecké: Lucie Klusová 
(1. místo),  Jan  Klus 
(2. místo), Rosemarie 
Bargelová  (1. místo) 
a Natálie  Jakelová 
(3. místo).
Velkou zkušenost na-

braly  zpěvačky Lucka Klusová, Róza Bargelová a Eliš-
ka  Mičková  na  pěvecké  soutěži  „Opavský  skřivánek“, 
pro kterou  je předepsáno téma – musí se  jednat o pís-
ně z Opavska. Zde tedy děvčata přímo nebodoval, kon-
kurence  byla  obrovská,  ale  zkušenost  ze  zpívání  před 
odbornou hudební porotou a plným sálem posluchačů je 
k nezaplacení.
Okresní  myslivecký  spolek  Opava  vyhlásil  výtvarnou 
soutěž na  téma  „Mé  setkání  s  přírodou a se  zvěří“. To 
je oblast, která našim žákům skutečně sedla a do sou-
těže  byla  zaslána  celá  řada  hezkých  výtvarných  prací. 
Nejúspěšnějšími  byli: Eliška Raková  (1.)  a Emma Mor-
kesová  (3.),  Róza  Bargelová  (1.),  Róza  Dychová  (2.) 
a Kuba  Kašpárek  (3.)  –  vždy  ve  své  kategorii.  Žáci  si 
mohli úspěch o to více užít, protože slavnostní vyhlášení 
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Exkurze v Bartošovicích

se konalo 16. dubna přímo v Budišově v kulturním domě, 
a sice při příležitosti Chovatelské přehlídky trofejí, kterou 
myslivci pořádali. 
Našim matematickým 
talentům se po určité 
pauze  podařilo  zabo-
dovat v rámci školních 
kol,  a tak  byli  vysláni 
Tomáš  Horák,  Marek 
Halamíček,  Bára  Se-
kerková a Lili Jaššová 
na  repre  do  Opavy. 
Něco  spočítali,  něco 
ne, přesto to bylo fajn.
Tom se projel do Opa-
vy ještě jednou, spolu 
s  Rózou  Dychovou, 
aby  na  tzv.  „Kolofi-
káči“  vyzkoušeli  své 
pracovní  schopnosti 
v  soutěži  technických 
dovedností, kde podle 
výkresového zadání zpracovávají návrh svého výrobku. 
Novými  soutěžemi,  které  jsme  vyzkoušeli  a kde  si  své 
zkušenosti z první pomoci i fyzickou zdatnost otestovali 
osmáci,  byla  „Operace Wolfram“  a  „Mladý  zdravotník“. 
Tým ve složení Jula Veselková, Aleš Krása, Kuba Bar-

tošek a Vojta Hegr, které následně doplnila ještě Venda 
Ciroková, dva dny po sobě dokazoval, jak je na tom ve 
zdravovědě, trochu i v historii, a také v disciplínách tes-
tujících fyzičku. První zkušenost byla dobrá, některé ze 
soutěží určitě zkusíme i příští rok.
Osmáci  si  vyzkoušeli  ještě  jednu  netradiční  disciplínu, 
kterou pořádala opět Střední škola technická v Opavě ve 
spolupráci s firmou Brano: šlo o soutěž v tzv. „virtuálním 
svařování“.  Zde  nás  reprezentovali Aleš  Krása,  Honza 
Bajgar a Vojta Hegr. V rámci této trojice se Vojtovi dařilo 
nejvíce, na umístění to ovšem nestačilo.
Jednou z posledních  soutěží,  jejíž  výsledky  k nám do-
razily, bylo vyhodnocení výtvarné a literární soutěže na 
téma Požární ochrana očima dětí a mládeže. Zde naši 
žáci zas tolik úspěšní ve výtvarné činnosti nebyli, ale Lili-
aně Jaššové se podařilo v rámci okresního kola zabodo-
vat v literární části. S krátkou povídkou s názvem „Hasič 
jménem Mirek“ obsadila velmi solidní bronzovou příčku.
Nutno podotknout, že v uplynulých dvou měsících toho 
žáci opravdu hodně viděli a vyzkoušeli. Výjezdy se nám 
daří o to  lépe, že občas se můžeme přiblížit městským 
elektrovozem  společnosti  TeSport,  které  děkujeme  za 
taxislužbu.  A dále  tímto  velmi  děkujeme  Klubu  rodičů 
a přátel školy při ZŠ Budišov, který přispívá žákům v plné 
výši  na  jízdné. Toto od minulých  let  výrazně podražilo, 
proto  jsme  rádi,  že  můžeme  o prostředky  na  dopravu 
právě u tohoto spolku žádat.
V neposlední řadě je ovšem skvělé říci, že mohu podě-
kovat hlavně svým zodpovědným kolegům Mirce, Soni, 
Petrovi, Radkovi, Katce a Martině za to, že žáky na sou-
těže připravují. Stejně zodpovědně k této práci přistupu-
je i naše asistentka Verča, která žákům dělá „mámu na 
cestách“ a všude je provází.
Výhledově nás čekají již jen akce/soutěže, na které bu-
deme spíše zvát my: HEC olympiády se  letos zúčastní 
i týmy z Dvorců, a věříme, že naše pozvání na fotbalový 
mač přijmou  týmy z Vítkova. To už si ale spíš budeme 
užívat pohodu ze hry.

Mgr. Natálie Jaššová, ředitelka školy

V  pondělí  17. dubna  se  konala  ex-
kurze žáků 4. ročníků do Bartošovic. 
Zde  byli  žáci  seznámeni  s  činností 

Záchranné stanice zvířat - jak se za-
chraňují  zvířata,  co  dělat  v  různých 
případech zraněného zvířete atd.

Ve  venkovním  prostoru  zhlédli  sou-
časná  zachráněná  zvířata,  někte-
rá  budou  po  vyléčení  vypuštěna  do 
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volné přírody a jiná zvířátka zůstávají zde, protože by již 
nebyla života ve volné přírodě samostatně schopna. Žáci 
se také dozvěděli spoustu jiných informací o zvířatech ži-
jících v ČR. Exkurze trvala hodinu a byla odborně dopro-
vázena pracovníkem – záchranářem.
Dále  jsme navštívili  zámecký  park  v Bartošovicích,  kde 
se nachází nejmohutnější strom v ČR (obvod kmene činí 
8,4 m).
V informačním centru děti pochopily smysl  tohoto úřadu 
a odnesly si s sebou spoustu letáků včetně map. V nepo-
slední řadě některé děti velmi zaujaly prostory bartošovic-
kého zámku.

Mgr. Zdeňka Veselá, třídní učitelka

Ve středu 19. dubna se žáci 7., 8. a 9. tříd zúčastnili di-
vadelního  představení  ve  Slezském  divadle  v Opavě. 
Představení  se  jmenovalo  Jako  břitva  a pojednávalo 
o životě Boženy Němcové. Diváci se tak mohli seznámit 
s  jejím nelehkým osudem a útrapami  v osobním živo-
tě a překážkami v  její spisovatelské dráze. U manžela 
narážela na nepochopení pro svou spisovatelskou čin-
nost.  Požadoval,  aby  se  věnovala  pouze  domácnosti. 
Měšťanská společnost odsuzovala její svobodomyslné 
myšlení  a jednání.  Vlastenci  a umělci  ji  nepovažovali 
za dostatečnou spisovatelku, protože nenapsala žádný 
román. 
Kromě Boženy Němcové a jejího manžela se mohli di-
váci seznámit i s dalšími významnými postavami české 
kultury a literatury, např. Karolínou Světlou, Sofií Pod-
lipskou a Janem Nerudou. Představení  tak mělo velký 
přínos do výuky dějin literatury v 9. ročníku. 
Příběh byl zpracován takovým způsobem, aby žáky za-
ujal, a povedlo se. Téměř všechny žáky naší školy po-
hnutý osud Boženy Němcové strhnul a dojal. 
Cesta autobusem tam i zpátky proběhla v poklidu a je-
dinou vadou na kráse tak bylo poměrně chladné a deš-
tivé počasí, které nás ten den zastihlo. 

Mgr. Martina Fussová

A pár postřehů žáků…
Dne 19. 4. 2023 byli žáci 7., 8. a 9. tříd ve Slezském di-
vadle v Opavě. Prvním úkolem dne bylo přijít slušně ob-
lečení. Odjezd od školy byl v 9 hodin. Po cca 30minuto-
vé cestě jsme dorazili do Opavy. Poté co jsme odevzdali 
bundy v šatně, nás odvedli do sálu a všechny usadili. 
Představení  pojednávalo  o životě  Boženy  Němcové. 
Celé představení bylo hezké. V průběhu jsme měli také 
přestávku. Konec přestávky byl oznámen zvoněním. 
Při cestě zpět do Budišova bylo v autobuse veselo. Celý 
den se myslím vydařil a vůbec bych se nezlobila, kdyby-
chom do divadla jezdili častěji. 

Martina Sajdlová, žákyně 7. A

K článku  mojí  ségry  musím  ještě  doplnit,  že  zajímavá 
byla už i cesta do divadla. V autobuse nás totiž obtěžoval 
nějaký podivný hmyz, který vypadal  jako  „baby vážka“. 
Doopravdy :-) 
V divadle  byli  i žáci  z úplně  jiných  škol.  Byla  tam  také 
možnost zakoupení jídla a pití z automatu. 
Podle  mého  názoru  je  Opavské  divadlo  velmi  krásné. 
Během  představení  o Boženě  Němcové  byla  i legrace 
a sem tam se tam ozvalo dokonce sprosté slovo. 

Kamil Sajdl, 7. A

Návštěva divadla

Výlet žáků 7. a 8. ročníků
10. květen  je  na  výlet  trošku  brz-
ké  datum,  ale  pozdější  kvůli  hradu 
Šternberk nebylo možné. Snad byla 
volba  dne  příznivá,  protože  počasí 
k nám bylo milostivé, nepršelo a ani 
nepanovalo velké horko. 
Je moc  fajn,  že  prohlídky  hradů  už 
nejsou  jen  suché  povídání  o dě-
jinách  staveb,  ale  organizátoři  se 
snaží  dětem  zpestřit  návštěvy  růz-
nými  aktivitami.  Tak  si  žáci  zahráli 
hru  připomínající  pevnost  Boyard, 
rozdělili se do pěti skupin a snažili se 
co nejpřesněji, nejrychleji, nejdůvtip-
něji  plnit  zadané  úkoly.  Tři  nejlepší 
družstva  potom  mohla  vstoupit  do 
věže, kde byla štědře odměněna. Ale 

s prázdnou neodešel nikdo, jen páté 
družstvo se navíc těšilo na jitrnici, co 
svět neviděl… 
Po  soutěži  následovala  prohlídka 

hradu  a musíme  ocenit  výklad  paní 
průvodkyně,  který  byl  velmi  pouta-
vý  a také  zábavný.  A protože  výlet 
by měl obsahovat od každého  troš-
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Československé opevnění a legiovlak
V pátek 28. 4. se žáci 7., 8. a 9. třídy 
zúčastnili  vzdělávací  exkurze  s his-
torickou tematikou. 
Na  programu  exkurze  byla  komen-
tovaná  prohlídka  legionářského 
„ešalonu“  -  vlakové  soupravy,  která 
sloužila  československým  dobrovol-
níkům (legiím) během I. světové vál-
ky na ruské frontě. 
Poté  žáky  čekala  prohlídka  pěchot-

ního srubu MO-S 22 František v Are-
álu  československého  opevnění  na 
Hlučínsku.  Pan  správce  „bunkru“ 
přiblížil žákům vybavení a účel těch-
to  pevností,  kterému  měly  sloužit. 
Svým  poutavým  vyprávěním  zaujal 
snad všechny zúčastněné.
Počasí  nám přálo,  akce  se  vydařila 
a snad také v žácích zažehla pomy-
slný plamínek zdravého vlastenectví.

Mgr. Jakub Zatloukal

V rámci  kariérového  poradenství 
a vzdělávání  ve  věci  ochrany  oby-

vatel  jsme  ve  čtvrtek  18. května  ve 
škole uvítali vojáky ze 7. mechanizo-

vané brigády z Hranic.
Pánové  si  pro  naše  žáky  připravili 
řadu  zajímavých  aktivit:  přednášku 
pro  potencionální  zájemce  o práci 
v armádě,  ukázku  vozového  par-
ku  (Tatra,  Hilux,  Land  Rover  včet-
ně  vysílačky),  kterou  ocenili  hlavně 
ti  nejmladší.  Velmi  zajímavá  byla 
přednáška zdravotníka s praktickými 
ukázkami  a opravdu názorné nácvi-
ky  ochrany  proti  zbraním  hromad-
ného  ničení,  které  mohli  provádět 
samotní  žáci  (no,  kdy  jindy  se  do-
stanete k plynové masce a vojenské 
pláštěnce???).

Armáda ve škole

ku,  přesunuli  jsme  se  ze  Šternberka  do  Rešova,  kde 
se v  lese skrývají vodopády. Cesta k nim byla sice pro 
některé  krkolomná  a únavná,  ale  odměnou  byl  krásný 
pohled na přírodní úkaz, kterým jsme se díky schodům, 

zábradlí a kamenům mohli projít. 
Výlet se podařil a každý si z něho odnesl nějaký pozna-
tek a zážitek.

Mgr. Lenka Galová, třídní učitelka 8. A
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Na samotném závěru si dobrovolníci 
z řad žáků a žákyň (!) 7. - 9. ročníků 

zašli na workoutové hřiště vyzkoušet 
svou  fyzickou  zdatnost  přímo  pod 

dohledem vojenských profesionálů.
Věříme, že každý žák si v tento den 
našel to své, co ho zaujalo. A doufá-
me, že někteří možná začali i o práci 
v armádě přemýšlet. Vždyť Vojenský 
výcvikový prostor  Libavá  je  za  kop-
cem,  tak by možná byla  škoda  této 
příležitosti nevyužít.
Členům  hranické  brigády  děkujeme 
za  jejich  ochotu  a obětavost,  za  tr-
pělivost a smysl pro humor, který bě-
hem aktivit pro naše žáky měli. Paní 
vychovatelce Martině Volkové  velmi 
děkuji za zprostředkování této aktivi-
ty díky jejím osobním vazbám.

Natálie Jaššová,  
ředitelka školy

I v  letošním  školním  roce  úspěšně  spolupracujeme 
s  místní  mateřskou  školou  a naše  vzájemná  snažení 
směřujeme k tomu, aby děti přistupovaly k zápisu do prv-
ních tříd s klidem a jasnou představou, co je čeká. Spo-
lupráci rozvíjíme mezi pedagogy, dále směrem k dětem 
– pozvánkami k nám do školy, k účasti na projektových 
dnech,  kterých  se  nám  letos  podařilo  zrealizovat  šest, 
a dále také směrem k rodičům. V tomto ohledu jsme na-
vštívili místní mateřin-
ku  v  únoru,  abychom 
s  rodiči  probrali  při-
pravenost  na  povin-
nou školní docházku. 
Zápis  do  prvních  tříd 
se  uskutečnil  v  úte-
rý  a středu  odpoled-
ne  před  Velikonoci. 
Zápisu  se  účastnilo 
celkem  35  dětí,  u 9 
z nich bylo rozhodnu-
to  o odkladu  povinné 
školní docházky. 
Pro rodiče  i děti naše 
škola  již  pravidelně 
pořádá  tzv.  školičku 
pro  předškoláky  – 
vždy  ve  středu odpo-

ledne  na  přelomu  května  a června  se  konají  4  setkání 
dětí,  rodičů  a pedagogů  prvního  stupně,  kteří mají  pro 
děti nachystány „učební aktivity“. Snažíme se tímto způ-
sobem dětem ukázat,  že  škola  není  žádný  strašák,  ze 
kterého  by  musely  mít  nutně  doživotní  respekt,  že  ve 
škole se často děti učí hrou, na kterou jsou zvyklé z ma-
teřské školy. Tato setkání jsou ovšem dobrá i pro rodiče 
či prarodiče – mají možnost své dítě vidět během běžné 
interakce s vrstevníky, ale mohou se také doptat na vše, 
co by rádi před nástupem jejich dítěte do školy potřebo-
vali vědět. Za tato společná setkání jsme jako pedagogo-
vé velmi rádi a věříme, že přínos to má pro děti i rodiče.

Mgr. Natálie Jaššová, ředitelka školy

V pátek 31. března 2023 do naší mateřské školy zavítala 
vzácná  návštěva  –  skupina  Emongo  z  Konga.  Děti  se 
ihned jako kouzlem ocitly v horké a krásné Africe. Členo-
vé skupiny Emongo děti seznámili s životem v afrických 
zemích, s faunou i flórou tohoto kontinentu. Všichni jsme 
dostali jedinečnou příležitost podpořit myšlenku vzájem-
né tolerance mezi lidmi odlišných kultur.
Po krásné prezentaci o životě na  tomto kontinentu, za-
jímavostech  ze  života  domorodých  obyvatel,  přírodě, 
školství  a ekonomice  přišlo  na  řadu  seznámení  s  pů-

Emongo – seznámení s africkou kulturou

Zápis do prvních tříd a spolupráce s mateřskou školou
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vodními  prvky  rytmů  a tanců Afriky, 
s autentickou africkou  folklorní hud-
bou, které děti  i zaměstnance úplně 
pohltily. Děti i dospělí si s velkým zá-
palem  vyzkoušeli  africké  domorodé 
tance za doprovodu bubnů. Skupině 
Emongo velmi děkujeme na nádher-
ný zážitek.

Mgr. Simona Novotná, 
ředitelka MŠ Budišov n./B.

Středa  před  Zeleným  čtvrtkem  se 
také  nazývá  Sazometná,  Škaredá 
nebo  Smetná.  To  proto,  že  se  dří-
ve  v tento  den  vymetávali  z komína 
saze. Škaredá se  jí  říká  také proto, 
že  v tento  den  se  Jidáš  na  Ježíše 
škaredil a udal jej. Podle další lidové 
pověry by se v tento den neměl nikdo 
mračit a být zlý, protože by se potom 
škaredil každou středu v roce.
Velikonoce  v  mateřské  škole  byly 
plné  úsměvů,  radosti,  tvoření  a tra-
dic. Již tradičně si mohly děti nazdo-
bit perníčky, ozdobit voskem vajíčka, 
vyrobit  ovečku  nebo  si  zasportovat 
s velikonočním zajíčkem.
Tradičním  zpestřením  velikonoč-
ního  odpoledne  v  mateřské  škole 
bylo také pletení pomlázky s odbor-
níky,  panem  Miroslavem  Roháčem 
a Aloisem  Bečicou.  Oběma  pánům 

děkujeme  za  jejich  trpělivost  a čas, 
který nám, ale především dětem ve 
školce  věnovali.  Poděkování  patří 
také panu Jílkovi a Gryckovi za ma-
teriál pro tvoření.

Bc. Zdeňka Sventková ,  
MŠ Budišov n./B.

Posláním  naší  mateřské  školy  je 
vzbuzovat  v  dětech  zájem  o živou 
i neživou přírodu,  odpovědný postoj 
k ochraně životního prostředí a roz-
víjet v nich pocit sounáležitosti s pří-
rodou a naší planetou. Proto i v naší 

školce proběhl projektový den s ná-
zvem „Den Země“. 

Venkovní  aktivity  jsou  u dětí  velmi 
oblíbené, a proto v rámci dopolední-
ho pobytu na školní zahradě děti za 
pomoci svých učitelek plnily úkoly na 
devíti stanovištích. Učily se správně 
třídit  odpad,  tvořily  dárek  ke  svátku 
pro  planetu  Zemi  v  podobě  krás-
ných  obrázků.  Po  hmatu  poznávaly 
různé  přírodniny,  lupami  pozorovaly 
žížaly  na  záhoncích,  seznámily  se 
s koloběhem vody. Přiřazovaly různá 
zvířata k  jejich domovům, pojmeno-
vávaly  květiny.  Za  pomoci  básničky 
poslaly  pozdrav  sluníčku  a za  zvu-
ku relaxační hudby objímaly stromy. 
Každá třída pomohla také s úklidem 
zahrady.  Na závěr si děti vychutnaly 
zaslouženou sladkou odměnu, která 
se ukrývala  ve  zlatém království  na 
školní  zahradě.  Děti  si  projektový 
den užily a pomocí her se také nau-
čily spoustu užitečných věcí.                

Lucie Jakelová, MŠ Budišov n./B.

Den Země

Velikonoce s úsměvem
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Dne 30. dubna se konal čarodějnic-
ký  rej,  na  který  přilétli  čarodějnice 
a čarodějové  z  celého  širého  okolí. 
Na začátku sletu nám vystoupily ma-
žoretky z naší mateřské školky, dále 
bylo vystoupení zumby ze střediska 
volného času, poté pokračovalo  vy-
stoupení  Royal  angels  z  Centra  in-
kluze,  a nakonec  se  slétly  nejstarší 
čarodějnice. Tyto  tance  byly  zakon-
čené zapálením vatry  s  čarodějnicí. 
Po tomto symbolickém rituálu odstar-
tovaly pro děti čarodějnické úkoly, po 
jejichž splnění je čekala odměna. Na 
celou akci pálení čarodějnic dohlížel 
Sbor dobrovolných hasičů z Budišo-
va  nad  Budišovkou,  kteří  umožnili 
dětem  nahlédnout  do  útrob  hasič-
ského  vozu  a odvážní  mohli  vylézt 
i na jeho střechu. Po celou dobu bylo 
pro malé  i velké návštěvníky připra-
veno  občerstvení.  I když  byla  akce 
přesunuta ze soboty na neděli kvůli 

počasí, účast byla vysoká a akce se 
vydařila. Děkujeme  všem zúčastně-
ným  partnerům,  poděkování  dále 

patří panu Pepovi Dvořákovi za hu-
dební  doprovod, Martině Sventkové 
a panu Pavlu Jílkovi za fotky a video 
dokumentaci a taky velké díky všem, 
kteří  se  na  akci  podíleli.  Děkujeme 
také za hojnou účast a těšíme se na 
příští rok. 😊

Bc. Martina Ježová,  
MŠ Budišov n./B.

Předškolní děti se obvykle  těší do první  třídy. Děti  jsou 
v průběhu  celého  roku  soustavně motivovány  a připra-
vovány na vstup do ZŠ. Aby jejich představy a fantazie 
byly uspokojeny,  tak  je zapotřebí vše propojit s realitou 
a prožitkem. Díky kvalitní spolupráci ZŠ a MŠ byly jejich 
představy naplněny.

Základní  škola  uspořádala  celkem  šest  projektových 
dní pro předškoláky, které probíhaly v období od dubna 
do  června  v obou budovách  základní  školy a na  školní 
zahradě. Děti měly  také možnost vyzkoušet si odborné 
učebny a tělocvičnu.
První  projektový  den  „Kutíme  v dílnách“  byl  realizován 
na nižším stupni ve spolupráci s první třídou, kde si děti 
vytvářely  přáníčka  pro  maminky.  Další  projektový  den 
s názvem „Fit a zábava v tělocvičně“ se uskutečnil v tě-

locvičně ve spolupráci s druhou třídou, kde děti zdoláva-
ly připravenou překážkovou dráhu. Na nižším stupni ve 
spolupráci  s třetí  třídou se vydařil  projektový den  „Veli-
konoční tvoření“. Děti si vyráběly krásné zajíčky z květi-
náčů s osením, které si mohly odnést domů.  Na vyšším 
stupni se uskutečnily dva projektové dny „Voda – zázrak 
života“ a „Kouzla přírody“. Díky spoustě pokusů a expe-
rimentů v odborných učebnách byly tyto projekty pro děti 
i pedagogy mateřské školy úspěšné a motivující. V mě-
síci květnu se uskuteční poslední projektový den „Co se 
děje  na  zahrádce“,  který  se  bude  konat  ve  spolupráci 
s první třídou přímo na školní zahradě ZŠ.
Děkujeme všem pedagogům základní školy za výborně 
promyšlené aktivity a za kvalitní spolupráci s mateřskou 
školou.

Bc. Martina Skotnicová, MŠ Budišov n./B.

Projektové dny pro předškoláky v ZŠ

Čarodějnický slet
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MATE SKÁ ŠKOLA BUDIŠOV NAD BUDIŠOVKOU 
ZVE D TI, RODI E I PRARODI E NA 

 

 

DEN OTC   

21.6. v 15.00 
 práce s ná adím  zábavné úkoly  malování na obli ej  fotbal  

 ukázka hasi ské techniky  

  

OB ERSTVENÍ ZAJIŠT NO 

STřEdISKO VOLnÉhO čaSu

Veliko-noční dobrodružství
Deset dětí se ve čtvrtek ráno 6. dub-
na sešlo v knihovně na veliko-noční 
dobrodružství.  Děti  si  odložily  spa-
cáky  a karimatky  a poté  jsme  se 
všichni  přesunuli  do  Domečku,  kde 
nás  čekalo  tvořivé  dopoledne. Mezi 
výrobou zápichu do květináče a zdo-
bením kraslic si děti protáhly těla při 
sportovních soutěžích. Po vydatném 

obědě  jsme  vyrazili  směr  rozhled-
na,  ale  s  malým  zastavením  u ryb-
níku, kde děti nazdobily velikonoční 
strom.  A pak  už  hurá  na  cestu  za 
velikonočním  pokladem. Cesta  byla 
značena  fáborky  a vylepšená  há-
dankami s  jarní  tématikou. Poslední 
kopec  před  rozhlednou  všichni  do-
slova  vyběhli,  protože  poklad  mohl 

najít jen jeden. Po nalezení pokladu 
nás  čekala  cesta  zpět  do  Budišova 
za dalším dobrodružstvím,  tentokrát 
spaním v knihovně. Tady si děti hrá-
ly,  prohlížely  knížky  nebo malovaly, 
a před spaním si poslechly část au-
dioknihy  Harryho  Pottera.  Ráno  je 
po snídani čekalo sbalení věcí a šup 
domů k rodičům. 

Za SVČ Ivana Kobelová, 
Hana Košarišťanová 
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Dne 1. dubna se hráči badmintonového kroužku při SVČ 
Budišov nad Budišovkou – Markéta Skotnicová a Vojta 
Vlk zúčastnili turnaje v Ostravě kategorie 12-15 let. Hrálo 
se ve dvou skupinách po sedmi hráčích. Z každé skupiny 
postupovali první tři do boje o medaile. Vojta Vlk po třech 
výhrách a třech prohrách, skončil na 4. místě a jen těsně 
mu unikl postup do boje o medaile. Markétu Skotnicovou 
ale čekala ve skupině větší výzva, byla na turnaji jediná 
dívka v této kategorii. Přestože skončila ve skupině po-
slední,  vyhrála  jeden  zápas  a dva  zápasy  prohrála  jen 
těsně. Ukázala klukům, že i dívky to s raketou umí.
Podporu měli i od spoluhráčů z našeho kroužku, kteří je 
jeli podpořit a zároveň získat zkušenosti od jiných hráčů, 
kteří se tomu věnují 3-4x za týden.

Děkujeme za vzornou reprezentaci kroužku a města Bu-
dišov nad Budišovkou. 

Vedoucí kroužku Martina Vrbová, Josef Vlček

Na začátku května se 
vydaly  děti  na  víken-
dové  dobrodružství 
do Olomouce. S pře-
pravou  do  Olomou-
ce  vypomohli  hasiči, 
kterým  tímto  moc 
děkujeme.  Po  příjez-
du  a ubytování  jsme 
vyrazili na první výlet, 
a to  do  historického 
centra,  kde  většina 
z  výletníků  byla  po-
prvé  a všem  se  tato 
část  města  moc  líbi-
la.  Další  výlet  přišel 
následující  den  ráno, 
nejdříve  do  rozária 
a následně  do  ZOO 
a Baziliky  Navštívení 
Panny Marie na Sva-

tém Kopečku u Olomouce. Po takovém hektickém dni ov-
šem na malé cestovatele nepadla únava, jak by se mohlo 
znát, a večer  tak byl ve znamení soutěží a her. Neděle 
byla dnem posledním a čekal nás i poslední výlet, tento-
krát do sbírkových skleníků. Tato prohlídka nás opravdu 
mile překvapila a někteří výletníci ji zhodnotili jako to nej-
lepší z celého pobytu. Celý pobyt se nám opravdu vyda-
řil, počasí bylo výborné a děti snad spokojené.

Za SVČ Hana Košarišťanová

 Pondělí: 9:00 – 11:30 12:00 – 16:00
 Pátek:  ZAVŘENO

V pondělí 3. a 10. července 2023 je knihovna uzavřena z důvodu dovolené!

Turnaj v badmintonu v Ostravě

Olomouc skrz naskrz

Otevírací doba knihovny v červenci a v srpnu
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V květnu  jsme  pokračovali  v zapo-
čaté  spolupráci  našeho  florbalové-
ho  kroužku  s okolními  výběry.  Dne 

11. 5.  jsme  společně  potrénovali  se 
ZŠ Dvorce.
Ve čtvrtek 25. 5. nás v naší sportov-

ní hale společně s dvoreckými kluky 
navštívili také mladí hráči ze Základ-
ní školy a gymnázia ve Vítkově pod 
vedením  pana  učitele  P. Molka.  Na 
programu  byl  improvizovaný  pří-
pravný miniturnaj čtyř zúčastněných 
mužstev (Vítkov poskládal dva výbě-
ry). I když se jednalo o přátelské klá-
ní,  chlapci  hráli  s plným  nasazením 
a utkání měla svou kvalitu.
Hráči  si  navzájem  ověřili  své  mož-
nosti  a zjistili  „jak na  tom  jsou“,  což 
bylo  hlavním  smyslem  setkání.  Na 
další  spolupráci  v příštím  školním 
roce se už teď těšíme! 

Jakub Zatloukal

ZÁjMOVÁ SdRužEní, SPORT

Včelí sad

100 jarních letokruhů

Florbalový miniturnaj

V rámci projektu NADACE VIA – Místo, kde žijeme, bu-
deme také v letošním roce realizovat další aktivity spoje-
né se Včelím sadem. Čeká nás úprava hlíny v  jednotli-
vých pásech, výsev semínek rostlin do květnatých pásů, 
umístění  laviček  a odpadkových  košů,  stavba  vyvýše-
ných záhonů, výsadba, nátěry. Kromě  toho, se můžete 
také zúčastnit  připravované besedy o včelách. Více  in-
formací o připravovaných akcích najdete na facebooku 
Střediska volného času Budišov nad Budišovkou. 
Děkujeme vedení města a Technickým službám za pod-

poru  a pomoc,  a především  dě-
kujeme vám všem, kdo pomáhá-
te na brigádách.
Zvláštní poděkování patří  fotba-
listům  „Béčka“  a jejich  trenéru Miroslavu Týnovi  za  ro-
zebrání  včelínu. Ani  nevlídné  počasí  a sněhové  vločky 
chlapy od práce neodradily. Jmenovitě děkujeme Čest-
míru Veselkovi, Kristiánu Tokárovi, Davidu Indrákovi, Mi-
rovi Týnovi ml., Lukáši Bučkovi a Stanislavu Haluškovi.

Kamila Kohoutková a Zdeňka Sventková

„Ve zdravém těle zdravý duch“ je rče-
ní, které platí v každém věku. V rám-
ci projektu 100 jarních kilometrů jsme 
se rozhodli zapojit s našimi uživateli 
a vytvořili  100 jarních letokruhů. 
Tento  projekt  u nás  bude  probíhat 
od 21. března do 31. května. Využili 
jsme naše krásné nekonečné chod-
níky a zahradu tak rozdělili na 4 okru-
hy:  U studny,  K  ohništi,  K  Dřeváku 
a Lesní.  Každý  okruh  je  ozvláštněn 
o povídání, které se k němu vztahuje 
a nejen to! Na všech úsecích se na-
chází odpočinkové místo, krmítko či 
oku lahodící dřevěná dekorace ať už 
ve tvaru sovy, zajíce či srnky. 
První jarní den jsme se všichni sešli 
na  nádvoří,  abychom  tento  projekt 
odstartovali, a zájemci se  jen hrnuli. 

Paní  ředitelka  nám  všem  vysvětlila 
pravidla  a názorně  ukázala  jednot-
livé  letokruhy.  Uživatelé  mohou  se 
svým klíčovým pracovníkem nebo se 
svým rodinným příslušníkem obchá-
zet jednotlivé okruhy a za každý spl-

něný okruh získají 1 bod. Pokud tedy 
obejdou všechny čtyři okruhy, získají 
4 body. Každý účastník dostal  svou 
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průkazku,  kam  si  body  bude  zaznamenávat.  Při  slav-
nostním ukončení, které proběhne 8. 6. 2023 poté body 
sečteme a vyhodnotíme jednotlivé účastníky, kteří získají 
i drobnou odměnu. A protože chceme pomáhat i druhým 
lidem, zapojili  jsme se  také do projektu ČEZ  „Pomáhej 
pohybem“, přičemž každý zaměstnanec se svým uživa-
telem při plnění 100 jarních letokruhů zapne aplikaci od 

ČEZu a za odchozené kilometry získá body, které může 
věnovat  projektu,  který  ČEZ  finančně  podpoří.  Účast 
a zájem našich uživatelů je obrovský a nás to samozřej-
mě moc těší. Tak nezahálejte a přidejte se k nám v plně-
ní letokruhů i Vy! 😊 

Bc. Marcela Pražáková, sociální pracovnice
Domov Letokruhy, příspěvková organizace

Dne 21. 4. 2023 jsme v našem chráněném bydlení spolu 
s Podporou samostatného bydlení uskutečnili Den Země 
s ekologickými aktivitami pro naše uživatele. Pracovníci 
se rozdělili do menších skupinek, každá skupinka měla 
za úkol něco jiného. V naší útulné klubovně se tvořil mas-
kot - „Ekosáček“, kytky a zvířátka z plastů a odpadového 
materiálu.  Venku  probíhal  sběr  rostlin,  které  následně 
pracovnice spolu s uživateli vylisovali, nalepili a s pomo-
cí knih i poznávali. Vznikl nám malý herbář.  Povídali si, 
co se dá vyrobit z  léčivek, které máme a můžeme vyu-
žít v kuchyni. Naši uživatelé  jmenovali, že vaří pampe-
liškový med a sirup z meduňky. Také jsme se pustili do 
jarního úklidu zahrady, vyhrabali jsme listí a starou trávu 
vhodili do kompostéru, ostříhali maliny a růže. Opravila 
se voliéra pro naše papoušky Alexandry. Dále  jsme na 
naší  zahradě  zasadili  keře  borůvek,  buxusy  a vytvořili 
jsme odpočinkové zátiší s lavičkou a houpačkou, kolem 
kterého jsme vysadili malé jedle. Očistili jsme starý pařez 

a omladili mladými barevnými keříky, které dodaly zahra-
dě pestrost. Pracovnice z PSB přivezla na naši krásnou 
zahradu  kozu,  králíky  a pejska,  kteří  našim  uživatelům 
tento  den  zpříjemnili,  bylo  to  báječné.  Vrcholem  naše-
ho snažení bylo opékání klobás, grilování masa a sýra. 
Snědlo  se  úplně  vše  i napečené  dobroty.  Hovory  byly 
plné radosti a smíchu. Počasí nám vyšlo na jedničku, to 
máme asi štěstí a všichni  jsme si  tento ekologický den 
náramně užili. 
Dne 28. 6.  plánujeme s místním klubem důchodců ná-
vštěvu rozhledny Halašky a společné opékání párků. Na 
akci se moc těšíme.

Bc. Pavla Krásová, DiS.

V Kroměříži se konala  jarní Floria. Tradiční výstava ur-
čena  pro  všechny  zahradníky,  zahrádkáře  a milovníky 
přírody  přilákala  do  areálu Výstaviště  davy  lidí.  Kromě 
nákupu rostlin a potřeb do domácností nabídla také uni-
kátní  květinovou  expozici,  bohaté  občerstvení  a pestrý 
kulturní program, z něhož si mohl vybrat opravdu každý.
Korálové útesy, velryby i chobotnice: to vše z květin pod 

názvem Podmořský svět v květech. Podmořský svět byl 
tvořen z tisíců cibulovin – narcisů, tulipánů, hyacintů a ve 
velkém byla využitá tropická bromélie.
Všichni  účastníci  našeho  zájezdu  byli  s touto  tradiční 
výstavou, kterou jsme uspořádali v sobotu 29. 4. 2023., 
velice spokojeni a již nyní se těší na další ročník.

 Za ZO ČZS Zdenek Indrák

Zkoušíme, závodíme

Floria Kroměříž

Den Země a ekologické aktivity v chráněném bydlení

První  jarní akce,  kterou  jsme uspořádali,  byly dubnové 
zkoušky z výkonu. Nastoupilo šest psů se svými psovody 
a čtyři byli úspěšní,  takže musím konstatovat spíš pod-
průměrný  výkon.  Koncem  dubna  jsme  se  také  zúčast-

nili dvojích závodů, jedna parta jela do Šenova a druhá 
do Klokočova. Obranářský Šenov nejlépe pokořila Jana 
a Hugo, kdy v kategorii SPr1 byli druzí. Soupeři ve stejné 
kategorii jim byli Karel s Akelou a Kamil s Megi. To na sto-

Motto: „Žij tak, abys byl příkladem pro ostatní.“
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pařském Klokočově jsme byli úspěšnější, ZPS1 vyhrála 
Vlasta s Agnes a na bednu je doprovodil Michal s Airou 
na druhém místě. Lence s Bondem se nezadařilo a skon-
čili na bramborové pozici. V kategorii FPr3 skončila nejlé-
pe Martina s Garnet, také bramborové, a konkurenci jim 
obstarali Honza s Arčilem a Dita s Fritzem. Pro laiky po-
dotýkám, že uvedené stopařské disciplíny už nejsou žád-
né začátečnické, stopy jsou cizí, psi už musí něco umět. 
ZPS patří do stopařských speciálů, stopa cizí, dvě hodiny 
stará. Ale  jak se mezi kynology říká, výpadek na stopě 
není  žádná  ostuda, 
pes  musí  pracovat 
úplně  sám  a neřek-
ne vám, že ho  třeba 
bolí  hlava,  psovod 
jde  deset  metrů  za 
ním  a ničím  nesmí 
psa  ovlivňovat.  Sto-
py  jsou  ve  sportov-
ní  kynologii  nejtěžší 
a budu  se  opakovat, 
že je to alchymie… 
Začátkem  května  se 
uskutečnil  obranář-
ský  den,  což  je  zá-
služná  akce  svazu 
MSKS,  který  zaplatí 
figuranta  a členové 
si  mohou  potréno-
vat  na  „neznámého 

záškodníka“. A protože Jarda je figurant zkušený, všich-
ni  byli moc  spokojení. Psi  ulovili  zloděje  a psovodi  byli 
nadšeni, jak dobře to udělali. Díky novému přírůstku do 
klubu  –  Ditě,  probíhají  kurzy  základní  poslušnosti  pro 
veřejnost,  kde  se  pejsci  a hlavně  jejich  páníčkové  učí 
základním povelům. Každý pes,  i ten malý,  by měl  být 
ovladatelný.   Je  fajn, že  jsou majitelé zodpovědní a do 
kurzu se přihlásí. A všichni jim přejeme radost ze soužití 
bez psích i lidských průšvihů. 
Další  větší  akce  nás  čekají  v  červnu,  proběhne  tradič-
ní meziklubový závod Budišov-Otice-Vítkov, republikový 
stopařský pro chodské psy spojený s výcvikovým dnem 
a na začátek prázdnin se moc těšíme. Týden strávíme ve 
Vrbně na výcvikovém táboře.

Mgr. Lenka Galová

Střelecké soutěže klubové  i veřejné běží naplno. Jejich 
výsledky  si  můžete  prohlédnout  na  našich  klubových 
stránkách www.avzo-budisov.cz. 
22. dubna proběhlo první kolo soutěže Válečný veterán. 
Tato soutěž je z vojenskéch zbraní do modelového roku 
1945. Další kategorie je vojenské zbraně do modelového 
roku 1890. Na to, jak jsou tyto zbraně staré, jsou nesku-
tečně přesné. 
23. dubna začla  již  tradiční soutěž ve střelbě z perkus-
ních zbraní. Tato soutěž je pětikolová a zúčastňuje se jí 
celá řada střelců z širokého okolí.
8. května již tradiční Moravská trojka – soutěž ve střelbě 
ze tří zbraní.

AVZO informuje
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Tak  jsme  na  státní  svátek  8. 5. 2023  taky  slavili.  Pro 
sportovce  je  soutěž  vždy  svátkem  a výzvou  snažit  se 
dosáhnout  dobrého  výsledku.  Tato  soutěž má  již  svou 
tradici, letos to bylo již podvanácté. Součástí propozic je 
i tabulka umístění vždy prvních tří v každém ročníku, je-
hož datum se ustálil každoročně na 8. května.
Tato sportovně střelecká soutěž se střílí postupně ze tří 
druhů zbraní: malorážní puška, malorážní pistole a vel-
korážní pistole. Jsou tři stanoviště, na každém je jedna 
zbraň. Úkolem je střílení na kombinaci kovových a papí-
rových terčů v určeném pořadí. Hodnotí se zásahy v po-
měru k času.
Vzhledem k předpisům je nutné dodržovat všechna bez-
pečnostní pravidla a důsledné kontroly.
 Výsledek se počítá  tak, že výsledek zasažených terčů 
se dělí dosaženým časem. Dosažený koeficient ze dvou 
nejlepších kol ze čtyř se pak přepočítá na procenta. Ví-
těz má 100 %, ostatní se podle něj přepočítají na celá 
procenta dolů.
Každý  účastník  obdržel  něco  na  památku,  věcné  ceny 

od sponzorů Linaset a AVZO, ale  i třeba moravské srd-
ce. Nakonec si uděláme společnou fotku i s moravským 
praporem.
Ještě poděkování zkušeným pořadatelům za bezchybné 
dodržování bezpečnosti.

Za AVZO Budišov nad Budišovkou Pavel Opletal st.

V sobotu 6. 5. 2023 pořádala MO KDU – ČSL v Budišo-
vě  nad  Budišovkou  oblíbený  turistický  pochod,  známý 
veřejnosti pod prozaickým názvem Výšlap údolím Budi-
šovky a Odry k Panně Marii  ve Skále. Tohoto,  letos  již 
30. jubilejního  ročníku,  se  účastnilo  celkem 32  natěše-
ných turistů. Potěšením pro pořadatele byla i skutečnost, 
že se pochodu zúčastnilo 8 dětí. V polovině výšlapu byla 
malá přestávka na občerstvení, opékání párku a odpoči-
nek pro menší sportovce. V cíli byl všem turistům krásné 
akce předán dárkový balíček a menším sportovcům pře-
dána malá sladkost. 
Nejmladším  účastníkem  pochodu  30. ročníku  byl  Ma-
rek Doležal z Budišova nad Budišovkou, nejstarším pan 

František Škrobánek z Budišova nad Budišovkou a nej-
vzdálenějším účastníkem slečna Nina Hricová z Bánské 
Štiavnice. Výšlapu  se  zúčastnili  turisté  z  Lažánek,  okr. 
Blansko, Svatoňovic, Guntramovic a malá část domácích 
turistů z Budišova nad Budišovkou. Vzhledem k tomu, že 
letos se uskutečnil 30., tedy jubilejní ročník, připomeňme 
si několik zajímavostí z minulých ročníků a statistik toho-
to pochodu:
- První ročník se uskutečnil 2. 5. 1992. Na tuto myšlen-
ku přišel pan Václav Hohn st. z Budišova nad Budišov-
kou, který tuto akci zorganizoval. 

- Původní  trasa vedla z Budišova na velkou hráz pře-
hrady Kružberk, „Velké sedlo“ a zpět.

30. ročník výšlapu údolími Budišovky a Odry

Moravská trojka

13. května na oblastních závodech v Polsku uspěli naši 
dva střelci a to Miroslav Halabrín - jednou první a jednou 
druhé místo, a Petr Bartošek jednou první a jednou čtvr-
té místo.
21. května  se  uskuteční  druhé  kolo  soutěže  ve  střelbě 

z perkusních zbraní.
17. června další kolo Válečný veterán.
Pokud má někdo zájem o sportovní střelbu, rádi ho uvítá-
me, a případně se může stát i našim členem.

Za Střelecký klub Petr Bartošek
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- Prvního  ročníku  se  zúčastnilo  12 
turistů.

- Největší účast byla na 26. ročníku - 
95 turistů. 

- V  roce  2021  byla  akce  zrušena 
z důvodů covidové pandemie.

Dále je nutné poděkovat pořadatelům, 
poněvadž  příprava  je  náročná,  ne-
mluvě o stresu, který každoročně pro-
žíváme  v  očekávání,  jaké  počasí  se 
projeví. Samozřejmě poděkování patří 
samotným návštěvníkům, kteří přijdou 
celou akci podpořit. Na závěr patří vel-
ké poděkování všem sponzorům.

Pavel Bačkovský st.

Milí čtenáři, 
už  se  nám  blíží  termín  turnaje  a my  se  v  době  psaní 
příspěvku pustili  s  vervou do nachystání  hřiště. Velice 
nám  v  tomto  směru  pomohlo  město  skrze  Technické 
služby. Naší prací bylo vyčistit park od popadaných vět-
ví, sušek a nanosit to na hromady, aby to mohli chlapy 
z technických odvézt. Tímto jim děkujeme a zároveň se 
omlouváme, že jsme jim to nevhodně nachystali. Příště 
se polepšíme. Také bychom chtěli poděkovat Zempolu 
za dřívější posekání luk, tak aby bylo hřiště, jak se pa-
tří. Věříme,  že  vše se podaří  a naše příprava nepřijde 
vniveč. Hráči si to náležitě užijí a budou od nás odjíždět 
s  rohlíkem na  tváři  a ti  nejlepší  i s  krásnými  trofejemi, 
které pro nás vyhotovila firma Černín. 

Taky  jsme  stihli  objet  pár  turnajů.  Jedna  zastávka 
byla  v  Ostravě-Šporovnicích.  Krásné  hřiště,  podobné 
našemu  v  Budišově.  S  Lukášem  jsme  si  to  užili,  ale 
skóre mohlo být  lepší. Lukáš zahrál po dvou kolech 9 
hodů nad par a já 10 hodů nad par. To nám stačilo na 
20. a 21. místo v kategorii z 28 hráčů. Lukáš byl  ještě 
navštívit Kobylí na jižní Moravě. Tam už bylo umístění 
podstatně  lepší a s  jedním hodem pod par bral Lukáš 
po dvou kolech 18. místo z 40 hráčů. Inu, někdy se daří 
a někdy bývají horší dny. Takže nelámat si nad nezda-
rem hlavu a ať to lítá!

Za DGC Flying Dragons Jiří Hroch

V dubnu jsme jako organizace usku-
tečnili Ples babiček a dědečků, který 
se  vydařil.  Na  plese  se  nám  před-
stavily  také  naše  malé  mažoretky 
a byly  úžasné.  Jako  vždy  patří  jim 
i vedoucím velký dík. Také chci touto 
cestou poděkovat všem sponzorům, 
kteří nám přispěli do tomboly, a také 
všem,  kteří  se  na  průběhu  plesu 
podíleli.  Byl  to  už  38. ročník  tohoto 
plesu a doufám, že budeme i nadále 
pokračovat v tradici. 

Za STP Ilona Matýsková 

Mezinárodní den Romů připadá na 8. dubna. Každoroč-
ně jej v České republice slavíme od roku 2001, ustano-
ven byl ale  již v roce 1990 na 4. kongresu Mezinárodní 
romské unie ve Varšavě. Proč připadá MDR na 8. dubna? 
Jde o den, kdy v roce 1971 byla založena Mezinárodní 
romská  unie  a kdy  delegáti  této  unie  poprvé  ustanovili 
podobu romské vlajky, znění romské hymny a preferova-

né označení romského etnika jako Romové.
V  Budišově  nad  Budišovkou  se  oslavy  Mezinárodního 
dne Romů letos uskutečnily podruhé. Komunitní pracov-
níci společně s aktivními členy komunity připravili k této 
příležitosti zajímavý program nejen pro Romy, ale  i pro 
širokou veřejnost. 
V úterý  4. 4.  se  v  kulturním  domě  v Budišově  nad Bu-

Oslavy Mezinárodního dne Romů

Informace ze STP

Discgolfové polety



BUDIŠOVSKÝ ZPRAVODAJ

22

dišovkou  uskutečnilo  vaření  tradičních  romských  jídel 
s následnou ochutnávkou. Do samotného vaření se rov-

něž zapojily paní Natálie Radová z Domova Letokruhy 
a paní Zdeňka Sventková z místní mateřské školy. Obě-
ma tímto moc děkujeme. Oslavy poté pokračovaly ve Vít-
kově, kde se dne 7. 4. uskutečnil koncert Jana Bendiga, 
na kterém vystoupily i dva taneční soubory z Vítkovska, 
Royal Angels z Budišova nad Budišovkou a taneční sou-
bor Čave Khamorestar z Vítkova. Oslavy Mezinárodního 
dne Romů vyvrcholily  v pátek 21. 4.,  kdy  jsme ve spo-
lupráci  s Muzeem Romské  kultury  realizovali  edukační 
programy o historii a kultuře Romů pro žáky místních zá-
kladních škol a veřejnost. 
Děkujeme všem, kdo jste se našich oslav zúčastnili a bu-
deme se na vás opět těšit v příštím roce. 

Mgr. Rostislav Šivák, komunitní pracovník 

Akce byla realizována v rámci projektu Cesta k porozu-
mění, který je financován z Fondů EHP a Norska. Číslo 

projektu: LP-HROVA1A-013

Šachová sezona 2022/2023 pro náš oddíl Pogo Budišov 
nakonec  dopadla  dobře.  V  posledním  kole  Krajské 
soutěže  „A“  jsme  sice  dostali  vylágoš  proti  druhému 
celku  Orel  Opava  v  poměru  6,5-1,5,  ale  to  hlavní  se 
pro nás nakonec událo v  jiných zápasech. Vítězný  tým 

soutěže Slezan Opava nedopustil překvapení a poslední 
celek z Kravař jasně porazil. Tento výsledek nám zajistil, 
že jsme se umístili na konečném 10. Místě, a podařilo se 
nám tak zachránit kraj i pro příští sezonu. 

Šachový koutek

Krajská soutěž MKŠS 2022/2023 – skupina „A“ – konečná tabulka
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Inzerce

Ceník inzerce

Zveřejnění kulturních, společenských a sportovních akcí v rozsahu: název akce, termín, místo, čas, 
pořadatel, kontakt na pořadatele (nevztahuje se na akce konané v rámci předvolebních kampaní) zdarma

Inzerce – reklamní plocha:
řádková inzerce
1/4 strany A4 
1/2 strany A4 
celá strana A4

 
zdarma

   500 Kč
1 000 Kč
2 000 Kč

Akce pořádané nebo spolupořádané Městem Budišov nad Budišovkou či Střediskem volného času jsou od této 
platby osvobozeny.

V měsíci dubnu se rovněž konala celosvětová šachová 
událost, a to zápas o mistra světa v šachu. Poslední mi-
str světa, fenomenální norský šachista velmistr Magnus 
Carlsen,  se  pro  nedostatek motivace  rozhodl  svůj  titul 
již nadále neobhajovat, a tak utkání sehráli druhý a třetí 
hráč světového žebříčku, tedy ruský velmistr Ian Nepo-
mniachtchi a čínský velmistr Ding Liren (zkráceně se zá-
pasu přezdívalo Nepo-Ding). Zápas, který se hrál na 14 
partií,  předčil  všechna  očekávání  šachových  fanoušků. 
Podobně  jako v boxu si oba borci vyměňovali  tvrdé di-
rekty, a když už to vypadalo, že  jeden nebo druhý hráč 
se  z  předchozí  prohry  už  neoklepe,  opak  byl  pravdou. 
Zápas  po  14  partiích  neměl  vítěze. Třikrát  vyhrál Ding 
a třikrát Nepo,  ostatní  partie  skončily  remízou. O vítězi 

tak musel rozhodnout tie-break, který se hrál na 4 partie 
ve zrychleném tempu. První 3 partie byly sice dramatic-
ké, ale  všechny skončily  remízou. Závěrečná partie  se 
zařadila  do  zlatého  fondu  šachové  historie,  protože  se 
zde odehrálo neuvěřitelné drama. Když už  to vypadalo 
na další  remízu, Ding  zahrál  dvojsečný  tah,  po  kterém 
vznikla složitá pozice, ve které Nepo chyboval. Ding mohl 
rozhodnout, ale také nepokračoval přesně a Nepo mohl 
vynutit remízu. Nakonec rozhodly nervy: Nepo remízové 
pokračování pod časovým tlakem nenalezl a další šan-
ci si už Ding nenechal vzít. Čínský šachista se  tak stal 
17. mistrem světa v šachu. 

Slavomír Jaššo
ŠK Pogo Budišov n. B.
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